
08 《关于全面加强新时代大中小学劳动教育的意见》的落实

2022 年中考英语时文热点话题作文

一、讲稿

1． 随着全民对劳动教育的重视，China Daily 杂志社正向广大在校中学生征集热爱劳动的倡议。假如

你是李明，请你向 China Daily 杂志社投稿，写一份倡议书，说说学生为什么要参加劳动，可以通过哪些方

式进行劳动（至少 3 条），并谈谈学生参加劳动都有哪些好处（至少 2 条）。

参考词汇：传统美德 traditional virtue, 劳动 labor

注意：

1、文中需对题目中要求的所有内容进行说明，可适当增加；

2、短文应结构完整、语句通顺、句式多样；

3、注意倡议书的格式；

4、词数：100 左右。

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

_______【答案】例文：

Dear students,

In order to gain more knowledge, we students spend lots of time on our study. In my opinion, students should 

spare some time to labor.

First of all, labor is our traditional virtue. Everyone needs to labor, including our students. In addition, labor 

can give us a chance to practise. 

There are many ways for students to labor. For example, doing housework at home is available. Students can 

plant trees or help collect rubbish to make our environment better. Besides, students can choose to go to the 

factories to experience the labor.

I think it’s useful and important for students to labor. On one hand, students can be trained to love the society.



 On the other hand, they can develop their skills and enjoy the pleasure of labor.

Thank you!

Li Ming

【详解】

1.题干解读：题目要求完成一份倡议书，内容是倡议学生们去劳动，并指出劳动的原因、方式和劳动所带来

的好处，格式按照倡议书格式。

2.例文点评：例文采用四段式结构，第一段提出观点，认为学生们应该劳动；第二段介绍了为什么要劳动；

第三段介绍了劳动的方式；第四段介绍了劳动对学生们的好处；整篇文章内容完整，结构清晰条理；人称

主要是第一人称，时态主要是一般现在时。

3.高分亮点：

短语：in order to；sb. spend time on sth.；in one’s opinion；in addition；for example；on one hand…on the other 

hand。

句型：In order to gain more knowledge, we students spend lots of time on our study. in order to do 作目的状语；I 

think it’s useful and important for students to labor.省略 that 的宾语从句；There are many ways for students to 

labor. there be 句型。

二、看图作文

2．

      日前，中共中央、国务院印发《关于全面加强新时代大中小学劳动教育的意见》。中学生应该树立劳

动最光荣、劳动最高、劳动最伟大、劳动最美丽的观念。 根据所给标题和下图内容，就家务劳动发表自己

的观点，需要包括：

☆Do you agree with the boy's words?

☆Do you often do housework? What do you usually do?

☆Should young students learn to do housework? List at least two reasons to support your ideas.

注意：

1.  文中不得出现你的真实姓名和学校名称；



2. 语言通顺,意思连贯，条理清楚，书写规范；

3.  词数 80 左右。

Should Young Students Learn to Do Housework?

As you can see in the picture, 

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

_______【答案】例文：

Should Young Students Learn to Do Housework?

As you can see in the picture, a little boy who is doing housework says to his mother, "could you pay more?" 

Obviously, he regards housework as a way to make money. I don’t agree with his words. I think it's our 

responsibility to do housework. Teenagers should learn to do housework actively.

I often help my parents do housework. At home, I usually clean the room, do the laundry and make my bed. 

Sometimes I cook for my family. It’s very good to do chores. Firstly, to do some housework can make us 

independent, we can’t depend on others all our life. So, we should learn how to do some housework. Secondly, it 

can keep us healthy and strong. Some hard housework can be regarded as a kind of physical exercise. Finally, to do 

housework can share our parents’ work. They must be happy if we can help them.

So I think young students should learn how to do housework.

【详解】

1.题干解读：本文是一篇图画作文写作，根据图片中的内容引发深思，思考“青少年到底应不应该学做家

务”。结合材料要点可知，本文需要对图画中内容进行分析，阐述自己的观点；列举自己经常做得家务劳动；

最后阐述自己关于“青少年应不应该做家务”的观点，并列举至少两条的原因来支持自己的观点。

2.写作指导：本文主题为“年轻的学生应不应该学习做家务”，写作时要明确自己的观点：应该或不应该；文

章以第一人称、一般现在时为主，叙述自己的家务劳动经历，阐述自己的观点；文章写作时注意要点齐全、

逻辑通顺，条理清晰，使读者一目了然。

三、材料作文

3．国家提出了将劳动教育(labor education)纳入中小学国家课程的方案。为此，你校校报英语栏目 English



 World 就开展劳动教育的意义以及如何在校园内开展劳动教育发起征文。请你以 “Some Advice on 

Developing Labor Education in Our School”为题，写一篇短文参赛。

要求：

1.词数不少于 70，开头已给出，不计入总词数；

2.文中不能出现自己的姓名和所在学校的名称。

参考信息：

1.劳动教育的意义(学习生活技能、养成良好习惯……)；

2.校内劳动教育建议(开设种植课、组织做蛋糕比赛……)；

3.……

Some Advice on Developing Labor Education in Our School

It’s reported that labor education will be included in the education of middle schools and primary schools in 

China. 

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

__________________________________________________________________________________

【答案】One possible version:

Some Advice on Developing Labor Education in Our School

It’s reported that labor education will be included in the education of middle schools and primary schools in 

China. I think it’s important. We can learn some life skills and form good habits. Both will help us a lot in the 

future.

As for how to run the course in our school, I have some ideas. The school can offer classes to teach us how to 

do the cleaning and grow plants. What’s more, the school can set up some clubs, such as cooking club and 

paper-cutting club. The school can also hold competitions to see who is the best in making cakes. Such activities 

make our school life more colorful and meaningful.

I am looking forward to taking the course in the new term. I believe I will do well in it.

【详解】



1. 题干解读：题目要求根据提示要点，写出自己对开设劳动教育的课程的意见以及如何在校园内开展劳动

教育给出相应的建议，可以适当的发挥，写作时要运用正确的英语表达，要选用恰当的词汇和短语。

2. 写作指导：写作时要与已给出的开头融合起来，用第一人称和第三人称相结合来写作，时态以一般现在

时为主，要做到要点齐全，无单词拼写和语法错误。

4．2020 年国家印发了《关于全面加强新时代大中小学劳动教育的意见》。请结合自身的劳动实践活动，

谈谈你的收获和感受，给校报英语专栏写一篇短文。内容包括：

上劳动课

在学校

各种各样的活动（如 打扫卫生，植树……）

在家 做家务活（如整理床铺，……）

你在劳动实践活动中的收获与感受：学到生活技能，互帮互助……

注意：1.词数 80~100 词，开头已给出，不计入总词数；

2.可适当增加细节，使行文连贯。

3.参考词汇：劳动课 a hardworking class；劳动教育 labor education

Labor education is getting more and more popular nowadays. 

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

_______

【答案】例文：

Labor education is getting more and more popular nowadays. As a middle school student, I have taken part in 

some labor practice activities. Firstly, I have hardworking classes to learn some basic life skills at school every 

week. Secondly, I take part in out-of-class activities such as planting trees or doing some cleaning to enrich my 

real-world work experience. Also, I try to do some chores at home, like tidying rooms, washing clothes or cooking 

some dishes. 

Thanks to the labor practice activities, I have learned some life skills and realized the importance of helping 



each other. I think the labor education is necessary and it helps to build us up.



【详解】

1.题干解读：题目要求根据所给表格的内容提示，结合自身的劳动实践活动，谈谈你的收获和感受，给校报

英语专栏写一篇短文。

2.写作指导：本文主要以第一人称写作，时态主要为一般现在时。写作时要认真审题，根据提示的内容，列

出写作要点及每个要点中可能要用到的表达；然后紧扣要点，动笔写作；可以围绕主题准确使用一定的语

法、词汇、短语和句型等；语言的表述要符合语法的结构，造句应该符合英语的表达习惯；层次要分明、

条理要清晰。

5． 为落实国家教育部提出的对中小学加强劳动教育的实施意见，你们学校安排了丰富多彩的劳动教

育活动。假如你是李华，你的英国笔友 Linda 对你参加的活动很感兴趣，她发来邮件想了解有关情况。请你

根据以下提示，给 Linda 回一封邮件，内容包括：

1. 劳动的重要性；

2. 具体活动：做家务、志愿者活动……；

3. 你的看法。

注意：

1. 词数 100 左右，开头和结尾已给出，不计入总词数；

2. 可以适当增加细节，以使行文连贯；

3. 不得出现真实的人名、校名等相关信息。

相关词汇：劳动 labor 

Dear Linda,

I’m glad to hear from 

you._________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

______

Yours,

Li Hua



【答案】例文

Dear Linda,

I’m glad to hear from you. Recently my school has arranged rich and colorful labor education activities. I 

know you are interested in it, so I’d like to tell you something about it.

Labor is important for students. It can help students develop the habit of independence and learn to do many 

things by themselves. I often do housework at home when I am free. I help my mother do the dishes and take out 

the trash. I also help clean the house. Besides, there are some volunteer activities, such as clean up the park, pick up 

the rubbish and so on.

I think these activities are good for us. We not only experienced the pleasure of labor, but also made a lot of 

friends.

Yours,

Li Hua

【详解】

1.题干解读：这篇作文要求学生们以李华的身份给 Linda 写信，给她介绍学校安排的劳动教育活动。内容应

包括：劳动的重要性；具体的活动：做家务、志愿者活动及你的看法。学生们可以此为根据，补充细节信

息，并用正确的英语进行表达。

2.写作指导：审题可知，这篇作文应用第一人称、一般现在时和一般过去时叙述，注意谓语动词的正确形式。

写作时应注意将题目中规定的内容都包括在内，不要遗漏要点；注意英语句式结构和汉语的不同，以简单

句结构为基础，穿插并列句、复合句以及其他复杂句式，提升作文档次。同时注意上下文的衔接，使文意

连贯。

6．劳动是人必须具备的最基本的素养之一，国家提出了将劳动教育 (Labor Education) 纳入中小学国家

课程，请结合自身经历谈谈你对劳动教育的看法。所给词汇不计入总数。



内容包括:

●Your opinion about Labor Education;

●Your experience about labor;

●Your advice about Labor Education.

要求：

1.词数不少于 80 词；

2.文中不得出现真实的人名、校名。

It’s reported that Labor Education will be included in the education of middle schools and primary schools in 

China. 

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

_________________________________________________________________

【答案】例文

It’s reported that Labor Education will be included in the education of middle schools and primary schools in 

China. I think it’s important. We can learn some life skills and form good habits. Both will help us a lot in the 

future. 

At school, I often clean the classroom with my classmates. And at home, I often help my mum do some 

housework. Those are good life skills for me.

As for how to run the course in our school, I have some ideas. The school can offer chances to teach us how to 

do the cleaning and grow plants. What’s more, the school can set up some clubs, such as cooking club, 

paper-cutting club, and... The school can also hold competitions to see who is the best in making cakes. Such 

activities make our school life more colorful and meaningful. I am looking forward to taking the course in the new 

term. I believe I will do well in it.

【详解】

1.题干解读：该题目属于记叙文写作。在写作时第一段应承接短文开头，引出话题，写出自己对劳动教育的

看法；第二段写自己的劳动经验和感受；最后一段写关于劳动教育，自己有什么建议。



2.写作指导：本文应该用第一人称来叙述内容；时态采用一般现在时为主；叙述内容要包含题目给出的要点，

可适当发挥；注意条理清晰，避免语法错误。

7． 国家提出将劳动教育(Labor Education)纳入中小学国家课程的方案。为此，我校校报英语栏The Young 

world 以劳动教育为主题发起征文，请以“Developing Labor Education in Our School”为题写一篇短文参赛。

内容包括：

1、劳动教育的意义(学习生活技能、养成良好习惯，……)

2、简述最后一次在学校劳动的经历和感受；

3、号召同学们多参加义务劳动(voluntary labor)。

要求：

1、作文请根据实际情况分段。可适当增加细节，以使行文连贯；

2、字数：不少于 80 词，开头已经给出，不计入总词数；

3、文章中不得出现真实人名、校名；

4、书写工整，不能使用修正带。

Developing Labor Education in Our School

It’s reported that Labor Education will be included in the education of middle schools and primary schools in 

China.

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

_______【答案】例文：

Developing Labor Education in Our School

It’s reported that Labor Education will be included in the education of middle schools and primary schools in 

China. I think this is good news. Labor Education can help improve our living skills and form good habits in our 

life.

I remembered planting trees in our school last spring. I learned how to grow trees. My teacher also taught us 

how to take care of the young trees so that they could grow well. I really learned a lot beyond the textbooks.

I do hope more students can take part in the voluntary labor. I’m sure what you do is worth it.



【详解】

1.题干解读：该题目要求根据所提示的内容，以“Developing Labor Education in Our School”为题写篇短文谈

谈对劳动教育的看法，所以此题目属于夹叙夹议的写作。

2.写作指导：根据要求，本文以第一人称为主。议论部分时态采用一般现在时，叙述劳动经历时使用一般过

去时。行文时，可根据情况进行适当的补充，并保证条理清晰。

8．劳动(Labor)是我们的生存之本，习近平总书记也明确提出，要在全国中小学开展劳动教育(Labor 

education)，提高学生的劳动能力，培养学生爱劳动，会劳动和尊重劳动的优良品质。请根据以下提示，围

绕劳动这个话题，写一篇英语短文。

写作要点： 1、简述你对“劳动”的看法。

2、写一件你参与过的印象深刻的劳动活动。

3、发出一个热爱劳动，参与劳动的倡议。

写作要求： 1、结构完整，层次分明，语句通顺。

2、文中不得出现真实的地名、校名和人名。

3、90 词左右。

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

__________________________________________________________________________________【答案】例

文

Labor is an important part of life. By laboring, we can build up our bodies. Laboring can not only teach 

students how to do things, but also cultivate their ability to take care of themselves. Besides, students can do some 

housework within their power to help their parents lighten their burden, such as sweeping the floor, washing dishes, 

making beds and so on.

Last weekend, my grandfather and I went to the park to plant trees. My grandfather told me that everyone 

needs to take responsibility to protect the environment, which left me a deep impression.

I think laboring is good for students both physically and psychologically. Therefore, in life, both the school



以上内容仅为本文档的试下载部分，为可阅读页数的一半内容。如要下载

或阅读全文，请访问：https://d.book118.com/378057063041007001

https://d.book118.com/378057063041007001

